
 
 
力学进展    2001 31 (1): 70-83    ISSN: 1000-0992   CN: 11-1774/O3  

 

综述评论 扩展功能 

本文信息

 Supporting info

 PDF(1462KB)

 [HTML全文](0KB)

 参考文献

服务与反馈

 把本文推荐给朋友   

 加入我的书架 

 加入引用管理器

 复制索引

 Email Alert 

 文章反馈

 浏览反馈信息

相关信息

  本刊中 包含“透平机械”的 
相关文章 
本文作者相关文章 

· 杨策  

· 马朝臣  

· 王延生  

· 老大中  

透平机械叶尖间隙流场研究的进展 

杨策,马朝臣,王延生,老大中

北京理工大学车辆工程学院 

收稿日期   修回日期   网络版发布日期     接受日期    

摘要  叶尖间隙流动对透平机械性能有很大影响。长期以来，叶尖间隙流动机理一直是透平机械领域研究的一个
热点，同时也是一个尚未认识清楚的难点。把叶尖间隙内流动的研究进展分成两个部分: 一部分是透平叶栅和透
平转子内部叶尖间隙流场的研究进展，另一部分是压气机叶栅和压气机转子内部叶尖间隙流场的研究进展。对目
前叶尖间隙研究集中的问题，如泄漏涡系结构，泄漏流动模型，泄漏涡旋涡强度的变化，泄漏涡和激波的相互作
用等进行了简要的总结。文中还对透平机械叶尖间隙泄漏流动常用的数值计算方法进行了总结。认为今后应进一
步对以下问题进行研究，其中包括研究高速透平机械叶尖泄漏涡旋涡强度变化问题，径流式叶轮机械叶尖间隙泄
漏流动过程及泄漏涡发生发展规律问题，泄漏涡与激波相互作用产生阻塞区域的大小问题。  
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  Abstract
  The objective of this paper is to review and assess various models, experiment techniques and numerical methods for the 
analysis of the fluid mechanism about the tip gap leakage flow within turbomachines. The origins and effects of tip gap 
leakage flow on the performance of turbomachines are discussed with the emphasis on the physical origins of tip gap 
leakage flow. Blades are concerned with two types of flows, that is diffusing, or compressor type flows and accelerating, or 
turbine type flows. A brief review on the tip gap leakage flow of the blades is made as a main content of the paper. It can 
be found from the review that the major issues at present about the tip leakage flow of turbomachinery are focused on the 
leakage vortex structure, the leakage flow model, the vorticity, and the shock-leakage vortex interaction, etc. Meanwhile, 
recommendations are made for future research, including the vorticity in high-speed turbine and compressor, the tip leakage 
vortex breakdown, the relationship between stall and leakage flow, and the size of blockage region. 
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